



HOLY SEE PRESS OFFICE

EMBARGO

until speech delivered
check against delivery

7

AMMAN - 10.05.2009
International Stadium
Holy Mass

Original text

Dear Brothers and Sisters in Christ,

I rejoice that we are able to celebrate this Eucharist together at the beginning of my Pilgrimage to the Holy Land. Yesterday, from the heights of Mount Nebo, I stood and looked out upon this great land, the land of Moses, Elijah, and John the Baptist, the land where God's ancient promises were fulfilled in the coming of the Messiah, Jesus our Lord. This land witnessed his preaching and miracles, his death and resurrection, and the outpouring of the Holy Spirit upon the Church, the sacrament of a reconciled and renewed humanity. As I pondered the mystery of God's fidelity, I prayed that the Church in these lands would be confirmed in hope and strengthened in her witness to the Risen Christ, the Savior of mankind. Truly, as Saint Peter tells us in today's first reading, "there is no other name under heaven given among men by which we are to be saved" (*Acts 4:12*).

Today's joyful celebration of the Eucharistic sacrifice expresses the rich diversity of the Catholic Church in the Holy Land. I greet all of you with affection in the Lord. I thank His Beatitude Fouad Twal, Latin Patriarch of Jerusalem, for his kind words of welcome. With respect and gratitude I likewise greet His Royal Highness Prince Ghazi Bin Mohammad, who represents the King of Jordan, and I thank him for his presence in our midst. My greeting goes also to the many young people from Catholic schools who today bring their enthusiasm to this Eucharistic celebration.

In the Gospel we have just heard, Jesus proclaims: "I am the good shepherd... who lays down his life for the sheep" (*Jn 10:11*). As the Successor of Saint Peter, to whom the Lord entrusted the care of his flock (cf. *Jn 21:15-17*), I have long awaited this opportunity to stand before you as a witness to the Risen Savior, and to encourage you to persevere in faith, hope and love, in fidelity to the ancient traditions and the distinguished history of Christian witness which you trace back to the age of the Apostles. The Catholic community here is deeply touched by the difficulties and uncertainties which affect all the people of the Middle East. May you never forget the great dignity which derives from your Christian heritage, or fail to sense the loving solidarity of all your brothers and sisters in the Church throughout the world!

"I am the good shepherd", the Lord tells us, "I know my own, and my own know me" (*Jn 10:14*). Today in Jordan we celebrate the World Day of Prayer for Vocations. As we reflect on the Gospel of the Good Shepherd, let us ask the Lord to open our hearts and minds ever more fully to hear his call. Truly, Jesus "knows us", even more deeply than we know ourselves, and he has a plan for each one of us. We know, too, that wherever he calls us, we will find happiness and fulfilment; indeed, we will find our very selves (cf. *Mt 10:39*). Today I invite the many young people here present to consider how the Lord is calling you to follow him and to build up his Church. Whether it be in the priestly ministry, in consecrated life or in the sacrament of marriage, Jesus needs you to make his voice heard and to work for the growth of his Kingdom.

In today's second reading, Saint John invites us to "think of the love that the Father has lavished on us" by making us his adopted children in Christ. Hearing these words should make us grateful for the experience of the Father's love which we have had in our families, from the love of our fathers and mothers, our grandparents, our brothers and sisters. During the celebration of the present Year of the Family, the Church throughout the Holy Land has reflected on the family as a mystery of life-giving love, endowed in God's plan with its own proper calling and mission: to radiate the divine Love which is the source and the ultimate fulfilment of all the other loves of our lives. May every Christian family grow in fidelity to its lofty vocation to be a true school of prayer, where children learn a sincere love of God, where they mature in self-discipline and concern for the needs of others, and where, shaped by the wisdom born of faith, they contribute to the building of an ever more just and fraternal society. The strong Christian families of these lands are a great legacy handed down from earlier generations. May today's families be faithful to that impressive heritage, and never lack the material and moral assistance they need to carry out their irreplaceable role in service to society.

An important aspect of your reflection during this Year of the Family has been the particular dignity, vocation and mission of women in God's plan. How much the Church in these lands owes to the patient, loving and faithful witness

of countless Christian mothers, religious Sisters, teachers, doctors and nurses! How much your society owes to all those women who in different and at times courageous ways have devoted their lives to building peace and fostering love! From the very first pages of the Bible, we see how man and woman, created in the image of God, are meant to complement one another as stewards of God's gifts and partners in communicating his gift of life, both physical and spiritual, to our world. Sadly, this God-given dignity and role of women has not always been sufficiently understood and esteemed. The Church, and society as a whole, has come to realize how urgently we need what the late Pope John Paul II called the "prophetic charisma" of women (cf. *Mulieris Dignitatem*, 29) as bearers of love, teachers of mercy and artisans of peace, bringing warmth and humanity to a world that all too often judges the value of a person by the cold criteria of usefulness and profit. By its public witness of respect for women, and its defence of the innate dignity of every human person, the Church in the Holy Land can make an important contribution to the advancement of a culture of true humanity and the building of the civilization of love.

Dear friends, let us return to the words of Jesus in today's Gospel. I believe that they contain a special message for you, his faithful flock in these lands where he once dwelt. "The good shepherd", he tells us, "lays down his life for his sheep." At the beginning of this Mass, we asked the Father to "give us new strength from the courage of Christ our shepherd", who remained steadfast in fidelity to the Father's will (cf. *Opening Prayer*, Mass of the Fourth Sunday of Easter). May the courage of Christ our shepherd inspire and sustain you daily in your efforts to bear witness to the Christian faith and to maintain the Church's presence in the changing social fabric of these ancient lands.

Fidelity to your Christian roots, fidelity to the Church's mission in the Holy Land, demands of each of you a particular kind of courage: the courage of conviction, born of personal faith, not mere social convention or family tradition; the courage to engage in dialogue and to work side by side with other Christians in the service of the Gospel and solidarity with the poor, the displaced, and the victims of profound human tragedies; the courage to build new bridges to enable a fruitful encounter of people of different religions and cultures, and thus to enrich the fabric of society. It also means bearing witness to the love which inspires us to "lay down" our lives in the service of others, and thus to counter ways of thinking which justify "taking" innocent lives.

"I am the good shepherd; I know my own, and my own know me" (*Jn 10:14*). Rejoice that the Lord has made you members of his flock and knows each of you by name! Follow him with joy and let him guide you in all your ways. Jesus knows what challenges you face, what trials you endure, and the good that you do in his name. Trust in him, in his enduring love for all the members of his flock, and persevere in your witness to the triumph of his love. May Saint John the Baptist, the patron of Jordan, and Mary, Virgin and Mother, sustain you by their example and prayers, and lead you to the fullness of joy in the eternal pastures where we will experience for ever the presence of the Good Shepherd and know for ever the depths of his love. Amen.



HOLY SEE PRESS OFFICE

EMBARGO

until speech delivered
check against delivery

7

AMMAN - 10.05.2009
International Stadium
Holy Mass

Non official translation

Pellegrinaggio in Terra Santa
Discorso N. 7
Omelia
Amman
Domenica 10 maggio 2009

زيارة البابا إلى الأرض المقدسة
الخطاب رقم 7
عظة القديس
عمان
الأحد 10 مايو 2009

أيها الأخوة والأخوات بالمسيح، يسرني أن أحتفل بسر الإفخارستيا معكم في مستهل حجي إلى الأرض المقدسة. وفتت بالأمس على مرتفعات جبل نيبو ونظرت إلى هذه الأرض العظيمة، أرض موسى، إيليا ويوحنا المعمدان، الأرض التي تم فيها وعد الله بمجيء المسيح يسوع ربنا. إن هذه الأرض تشهد على تعاليم المسيح وعجائبه، على موته وقيامته وعلى حلول الروح القدس على الكنيسة، سر بشرية مصالحة ومتجددة. وإذ تأملت بسر وفاء الله، صليت كيما تنتثب الكنيسة في هذه الأرض بالرجاء وتتقوى في شهادتها للمسيح القائم من الموت، مخلص البشرية، كما يقول لنا القديس بطرس اليوم في القراءة الأولى: "ما من اسم آخر تحت السماء أطلق على أحد ننال به الخلاص" (أعمال 4، 12)

يعبر الاحتفال الفرح بالذبيحة الإفخارستية اليوم عن غنى التنوع الذي يميز الكنيسة الكاثوليكية في الأرض المقدسة. أحبيكم جميعا بالرب وأشكر غبطة البطريرك فؤاد الطوال، بطريرك القدس للآتين، على كلماته الترحيبية اللطيفة. وأحيي أيضا باحترام وعرفان جميل صاحب السمو الملكي الأمير غازي بن محمد ممثلا العاهل الأردني، وأشكره على حضوره بيننا. أشكر أيضا شباب الكنائس الكاثوليكية الذين يحملون اليوم حماسهم في هذا الاحتفال بالإفخارستيا.

إن مقطع الإنجيل الذي استمعنا إليه للتو يقول يسوع: "أنا الراعي الصالح... الذي يبذل نفسه في سبيل الخراف" (يوحنا 10، 11). وبصفتي خليفة القديس بطرس الذي أوكل إليه الله مهمة رعاية الخراف (يوحنا 21، 15 - 17) انتظرت طويلا فرصة الوقوف أمامكم كشاهد للمخلص القائم من الموت لأشجعكم على المواظبة على الإيمان والرجاء والمحبة، مع البقاء أمناء للتقاليد القديمة ولتاريخ الشهادة المسيحية الفريد الذي يربطكم بزمان الرسل. إن الجماعة الكاثوليكية المحلية تعاني من الصعوبات والمخاوف التي تواجه سكان الشرق الأوسط؛ لا تنسوا أبدا الكرامة العظيمة المستمدة من إرثكم المسيحي، ولا تتفاسحوا أبدا عن التضامن والقيام بأعمال المحبة حيال جميع أختوتكم وأخواتكم في الكنيسة الجامعة! "أنا الراعي الصالح"، يقول الرب، "أعرف خرافي وخرافي تعرفني" (يوحنا 10، 14). لقد احتفلنا اليوم في الأردن باليوم العالمي للصلاة من أجل الدعوات. وإذ ننأمل بإنجيل الراعي الصالح نسال الله أن يفتح قلوبنا وعقولنا لنصغي إلى دعوته. إن يسوع "يعرفنا" حقا وبشكل أعمق مما نعرف نحن أنفسنا ولديه تدبير لكل واحد منا، ونعلم أيضا أننا نجد السعادة والراحة حيثما يدعوننا هو، ونجد حقا أنفسنا (متى 10، 39). أدعو اليوم الشباب الكثر الحاضرين هنا للإصغاء إلى نداء الرب الذي يدعوهم ليتبعوه ويشيدوا كنيسته، فيسوع يريدكم أن تسمعوا صوته وتعملوا من أجل نمو ملكوته أكان من خلال سر الكهنوت، أم الحياة المكرسة أم سر الزواج.

في القراءة الثانية التي استمعنا إليها اليوم يدعوننا القديس يوحنا إلى التفكير بالمحبة العميقة التي خصنا بها الله جاعلا منا - وبواسطة المسيح - أبناء بالتبني. الإصغاء إلى هذه الكلمات يحملنا على النظر بعرفان جميل إلى خبرة محبة الأب التي اختبرناها في عائلاتنا، عبر محبة آبائنا وأمهاتنا، أجدادنا، أختوتنا وأخواتنا. من خلال الاحتفال هذا العام بسنة العائلة، فكرت الكنيسة في الأرض المقدسة بالعائلة كسر محبة يهب الحياة، سر يشكل جزءا من تدبير الله وله دعوته ورسالته ألا وهما أن يشع المحبة الإلهية التي هي مصدر وكمال كل حب نختبره في حياتنا. فلتنمو كل عائلة مسيحية بالأمانة لدعوته النبيلة هذه ولتكن مدرسة صلاة حقيقية، تنفتح فيها أعين الصغار على محبة الله الصادقة، حيث ينضجون ويتربون

على الانضباط الذاتي والتنبيه لاحتياجات الآخرين، ويساهمون في بناء مجتمع أكثر عدلا وأخوة تصقلهم القوة النابعة من الإيمان. إن العائلات المسيحية في هذه الأرض والراسخة بالإيمان تشكل إرثا عظيما تركته الأجيال الغابرة. نصلي كي تبقى عائلات اليوم أمينة لهذا الإرث العظيم، وكي لا ينقصها أبدا الدعم المادي والمعنوي الذي تحتاج إليه للقيام بدورها الذي لا بديل عنه خدمة للمجتمع.

في إطار سنة العائلة شكلت مسألة كرامة المرأة الخاصة، دعوتها ورسالتها في تدبير الله موضع تأملاتنا. كم تشعر الكنيسة في هذه الأراضي بعرفان الجميل لشهادة الإيمان والمحبة لأعداد لا تحصى من الأمهات المسيحيات، الراهبات، المدرسات، الطبيبات والممرضات، وكم هو فضل جميع النساء اللواتي كرسن حياتهن بشكل أو بآخر وبشجاعة في بعض الأحيان لبناء السلام وتنمية المحبة على مجتمعكم! في مطلع الكتاب المقدس نرى كيف أن الرجل والمرأة، المخلوقين على صورة الله، تكاملا مع بعضهما وتعاونوا مع الله من خلال وهب الحياة لعالمنا، مادية كانت أم روحية. لكن وللأسف لم يلق غالبا دور المرأة وكرامتها، اللذين هما هبة من لدن الله، ما يكفي من الفهم والتقدير. ينبغي على الكنيسة والمجتمع ككل أن يدركا ما نحن بحاجة ماسة إليه، ما سماه سلفي البابا يوحنا بولس الثاني "الموهبة النبوية" للمرأة (في كرامة المرأة، 29) كحاملة للمحبة، مربية على الرأفة، بانية للسلام ومعطية الدفء والإنسانية لعالم غالبا ما ينظر إلى قيم الشخص بعين الاستغلال والمنفعة. إن الكنيسة في الأرض المقدسة، من خلال شهادتها العلنية لاحترام النساء ودفاعها عن الكرامة المتأصلة بطبيعة الشخص البشري، قادرة على تقديم إسهام كبير في نمو ثقافة بشرية حقة وفي بناء حضارة المحبة.

أيها الأصدقاء الأعزاء، لنعد إلى كلمات يسوع في إنجيل اليوم والتي تحتوي على رسالة خاصة موجهة لكم، لقطيعه الأمين في هذه الأراضي التي سكن فيها. إن هذا "الراعي الصالح"، يقول لنا يسوع "يبدل نفسه في سبيل الخراف". في بداية القداس الإلهي سألنا الله أن "يهبنا قوة شجاعة المسيح، راعينا" الذي بقي راسخا في أمانته لمشينة الأب (قداس الأحد الرابع للفصح). فلنكن شجاعة المسيح راعينا مصدر وحي وسندا لجهننا اليومي في الشهادة الإيمان المسيحي والحفاظ على حضور الكنيسة في النسيج الاجتماعي المتبدل في هذه الأراضي العريقة. إن الأمانة لجذوركم المسيحية ولرسالة الكنيسة في الأرض المقدسة تطلب من كل واحد منكم شجاعة مميزة: شجاعة المشاركة في الحوار والعمل إلى جانب باقي المسيحيين لخدمة الإنجيل والتضامن مع الفقير والمهجر وضحايا مأس بشرية عميقة، شجاعة بناء جسور جديدة تتيح المجال أمام لقاء مثمر بين شعوب من ديانات وثقافات مختلفة بشكل يغني النسيج الاجتماعي. وهذا يعني أيضا الشهادة للمحبة التي تحملنا على "بذل" حياتنا لخدمة الآخرين لمناقضة نمط تفكير من يبررون "سلب" حياة أبرياء آخرين.

"أنا الراعي الصالح؛ أعرف خرافي وخرافي تعرفني" (يوحنا 10، 14). ابتهجوا لأن الرب دعاكم بأسمائكم وجعلكم أعضاء في قطيعه، اتبعوه بفرح واتركوه يقود خطواتكم حيث يشاء! يعرف يسوع ما هي التحديات الجمة التي تعترضكم، ما هي المحن التي ستختبرونها ويعرف أيضا ما تصنعون من أعمال خيرة باسمه. تقوا به، بالمحبة التي يحملها لجميع أعضاء قطيعه وواظبوا على الشهادة لانتصار محبته. فليكن القديس يوحنا المعمدان، شفيع الأردن، ومريم العذراء والأم عضدا لكم بمثاليهما وليقوداكم إلى ملء الفرح، إلى المراعي الأبدية حيث نختبر للأبد حضور الراعي الصالح ونعرف دوما عمق محبته. آمين.